
Substantiva 4. a 5. Deklinace 



IV. DEKLINACE 

• Do IV. deklinace patří 
subst., které mají v gen. 
sg. koncovku 

 

• V nom. sg. mají v 
závislosti od rodu 
koncovku: 

 

• Skloňují se podle vzorů: 
 

 

 

• Kmenovou 
samohláskou je: 

    

    
-ūs -ūs 

 maskulína 

-us 

 neutra 

-ū 

prōcess-us 

výběžek 

gen-ū 

koleno 

-u -u 



V. DEKLINACE 

• Do V. deklinace patří 
subst., které mají v gen. 
sg. koncovku 

 

• V nom. sg. mají v 
koncovku: 

 

 

 

• Skloňují se podle vzoru: 
 

 

 

• Kmenovou 
samohláskou je: 

    

    
-ēī -ēī 

-ēs 

 

faci-es 

plocha, tvář 

-ē -ē 



Skloňování vzoru PRŌCESSUS a GENŪ 

M M=N N M N 

SG. Nom. -us -ū prōcess-us gen-ū 

Gen. -ūs prōcess-ūs gen-ūs 

Akuz.   -um -ū  prōcess-um gen-ū 

Abl. -ū prōcess-ū gen-ū 

PL. Nom. -ūs -ua prōcess-ūs gen-ua 

Gen. -uum prōcess-uum gen-uum 

Akuz. -ūs -ua prōcess-ūs gen-ua 

Abl. -ibus prōcess-ibus gen-ibus 



Skloňování vzoru FACIĒS 

F 

SG. Nom. -es faci-es 

Gen. -ei faci-ei 

Akuz.   -em faci-em 

Abl. -e faci-e 

PL. Nom. -es faci-es 

Gen. -erum faci-erum 

Akuz. -es faci-es 

Abl. -ebus faci-ebus 



VÝJIMKY/POZNÁMKY 
 Výjimky z rodového pravidla:  

– manus, ūs, f. – ruka  dies, ei, f./m. - den 

– acus, ūs, f. – jehla   

– stromy – quercus, ūs, f. – dub 

• Neuter na -ū je málo, v med. terminologii pouze: genū, ūs. n. koleno; 
cornū, ūs, n. roh 

• Slovo V. deklinace – species, ei, f. se v med. terminologii používá obvykle v 
plurálu s významem čajová směs. 

• Substantiva IV. deklinace jsou většinou deverbativa 

– gustus– chuť > gustāre 

– vīsus – zrak > vidēre 

– tāctus – hmat > tangere 

– olfactus – čuch > olfacere 

– audītus – sluch > audīre 

• Substantiva IV. a V. deklinace nedisponují vlastním typem adjektiva!!! 
 

 



ODLIŠTE TVARY 

• nom. sg. x nom. pl. 

– prōcessus accessōrius / sinister* 

– prōcessūs accessōriī /sinistrī* 

• nom. sg. x gen. sg. 

– prōcessus vertebrae 

– fractūra processūs vertebrae 


